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بسم الله الرحمن الرحيم
ملخص الرسالة 
العنوان: أقوال عَبِيدَة السَّلمَانِي في التفسير (جمعًا ودراسة) .

رسالة مقدمة لنيل درجة الماجستير في القرآن وعلومه .
إعداد الطالبة : إيمان بنت عبد الرحمن الزومان.
إشراف : د. محمد بن عبد الله الخضيري ، الأستاذ المشارك بقسم القرآن وعلومه .
الحمد لله والصلاة والسلام على رسول الله ، أما بعد :
فهذه الرسالة قد اشتملت على جمع أقوال عَبِيدَة السَّلمانيّ في التفسير ، ودراسَتها ، وبيان منهجه فيها، وهو أحد كبار التابعين المخضرمين، ومن أصحاب عبد الله بن مسعود -(- المُبرِّزين في الفقه والإقراء والإفتاء والقضاء .
وتتكوَّن خُطَّة البحث من مقدّمَةٍ، وتمهيدٍ، وقِسْمَيْنِ، وخاتمةٍ، وفهارسٍ، على النَّحْوِ الآتي:
( المقدّمَةُ : وفيها بيانُ أهميةِ الموضوعِ، وأسبابِ اخْتياري لَهُ، وهدفِهِ، والدراساتِ السابقةِ، وخُطَّةِ البحثِ ، ومَنْهَجي فيهِ . 

( التمهيدُ : وفيهِ :

 ( دراسةٌ موجزةٌ عَنْ مدرسةِ ابْنِ مسعودٍ- ( - ، ومكانةُ تفسيرِ التابعيِّ.

 ( موقفُ الفِرَقِ المنحرِفَةِ من تفسيرِ عَبيدَةَ.                
( القسـمُ الأولُ : عَبيدَةُ السَّلمانيِّ - رحمهُ اللهُ - ومنهجُهُ في التفسيرِ 

وفيهِ ثلاثةُ فُصولٍ :
( الفصلُ الأولُ : التعريفُ بعَبيدَةَ السَّلمَانِيِّ ، وفيهِ ستةُ مباحِثَ:
المبحثُ الأولُ: اسمُهُ ، ونسبُهُ.

المبحثُ الثانيُ: مولدُهُ ، ونشأتُهُ.

المبحثُ الثالثُ: طلبُهُ للعِلْمِ ، وأشهرُ شيوخِهِ.

المبحثُ الرابعُ: دراسةُ أشهرِ مَنْ روى عنهُ التفسيرَ.

المبحثُ الخامسُ: مكانتُهُ العلميةُ.

المبحثُ السادسُ: وفاتُهُ ، وثناءُ العلماءِ عليهِ.
( الفصلُ الثاني: منهجُهُ في التفسيرِ ، وفيهِ تسعةُ مباحِثَ :
المبحثُ الأولُ: تفسيرُ القرآنِ بالقرآنِ.

المبحثُ الثانيُ: تفسيرُ القرآنِ بالسنةِ النبويةِ.

المبحثُ الثالثُ: تفسيرُ القرآنِ بأقوالِ الصحابَةِ.

المبحثُ الرابعُ: تفسيرُ القرآنِ باللغةِ.

المبحثُ الخامسُ: عنايتُهُ بالأحكامِ الفقهيةِ.

المبحثُ السادسُ: عنايتُهُ بأسبابِ النزولِ.

المبحثُ السابعُ: موقفُهُ منَ الإسرائيلياتِ.
المبحثُ الثامنُ: اجْتهادُهُ وَاسْتنباطُهُ.
المبحثُ التاسعُ: تطبيقُهُ لمدلولِ الآيةِ.
( الفصلُ الثالثُ: الموازنةُ بينَ منهجِ عَبِيدَةَ السَّلمانيِّ ، ومسروقٍ الـهَمْدانيِّ في التفسيرِ.
( القِسْـمُ الثاني : وفيه جَمْعُ أقوالِ عَبِيدَةَ السَّلمانيِّ الواردةِ عنهُ في التفسيرِ ، وتخريجُها ، ودراستُها ، وقد بلغ عدد أقواله المدروسة (120) قولاً .
( الخاتمةُ : وفيها أهمُّ النتائجِ والتوصياتِ ، ومن أهمها ما يأتي : 

1- أن غالبَ المروِيِّ عن عَبِيدةَ في التفسيرِ -فيما وقفتُ عليه- واردٌ مِنْ طريقِ ابنِ سيرينَ.

2- عنايةُ عَبِيدَةَ بالأحكامِ الفقهيةِ .

3- اسْتخدامُ عَبِيدةَ وسائلَ تُقَرِّبُ المعنى؛ كتطبيقهِ لمدلولِ الآيةِ، أو اكتفائِهِ بمجرَّدِ الإشارةِ.

4- وجودُ فُروقاتٍ بينَ منهجِ عَبِيدَةَ ومنهجِ مسروقٍ في التفسيرِ ، منها : 

1) أن مسروقًا أكثرُ نقلاً لتفسيرِ ابنِ مسعودٍ من عَبِيدَةَ .
2) عِنايةُ عَبِيدَةَ بالأحكامِ الفقهيةِ أكثرُ مِنْ مسروقٍ .

3) أنَّ الوارِدَ عن مسروقٍ في أسبابِ النزولِ أكثرُ من الواردِ عن عَبِيدَةَ - فيما وقفتُ عليهِ - .
وصلى الله على نبينا محمد وعلى آله وصحبه ومن تبعهم بإحسان إلى يوم الدين .

In the name of Allah  
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Praise be to Allah and peace and blessings be upon the Messenger of Allah, then:
This thesis has included a collection of remarks of Ubayda Al- Salmani about interpretation , his studies and his method. He is a senior maven follower and he is a distinguished companion of the companions of Abdullah Ibn Masood in jurisprudence, Reading (Alaqra), Casuistry (consultation) and judiciary.
The research consists of an introduction , a preface , two parts , a conclusion, and indexes, as follows:

· Introduction: it shows the importance of the subject , reasons behind selecting it, and its objective , previous studies, research plan, and my used method.

· Preface: it contains:  

· A brief study about Ibn Masood’s school and the position of the interpretation of the follower.

·  The attitude of the deviant sects towards Ubayda’s interpretation .
· First part: Ubayda  Al- Salmani  - Allah's mercy be upon him - and his method of interpretation
It is divided into three chapters:
· Chapter one : identifying Ubayda Al- Salmani, and it includes six topics :
· The first topic: his name and lineage.
· The second topic: his birth and upbringing.
· The third topic: his seeking for knowledge and his master sheikhs.
· The fourth topic: a study about the most famous ones who narrated his interpretation.
· The fifth topic: his scholarly status.
· The sixth topic: his death and scholars praising him.
· Chapter two : his method of interpretation, and it is divided into nine topics :
· The first topic: the interpretation of the Holy Qur'an.
· The second topic: the interpretation of Holy Qur'an through the Prophetic Tradition (Sunnah ).

· .The third topic: the interpretation of Holy Qur'an through the Prophet’s Companions sayings. 

· The fourth topic: the interpretation of Holy Qur'an through language.

· The fifth topic: his focus on the provisions of jurisprudence.
· The sixth topic: his focus on the occasion of revelation.
· The seventh topic: his attitude of the Israelis.
· The eighth topic: his discretion in works and inference.
· The ninth topic: his application of the indication of Quranic verse.
· Chapter three: Balancing between Ubayda  Al- Salmani and Masrwk Al-Hamdani in interpretation .

· Second part: a collection of the remarks of Ubayda Al- Salmani about interpretation with its exposition and studies. The number of his studied remarks is (120) sayings.
· Conclusion: it contains the most important findings and recommendations, the most important ones are as follows:
1- The majority of what is narrated about Ubayda’s interpretation - according to what I examined only – comes from Ibn Sirin.
2- Ubayda shows interest in jurisprudential provisions.

3- Ubayda uses means that clarify meaning, such as the application of the indication of Quranic verse, or his only dependence on the signal.
4- The existence of differences between the approach of Ubayda and the approach of Masrwk in interpretation, including:
1) Masrwk transcribes Ibn Masood’s interpretation more than Ubayda.

2) Ubayda shows interest in jurisprudential provisions more than Masrwk .

3) Masrwk’s remarks about the occasions of revelation are more than that Ubayda’s remarks according to what I examined.

May Allah bless our Prophet Muhammad and blessings be upon his family, companions and those who faithfully followed them until the Day of Judgment.

